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D'una manera solemne l'evangelista Sant Joan ens transmet el missatge central del 

Nadal, el nucli del que celebram aquests dies: "la Paraula s'ha fet home i ha habitat 

entre nosaltres". El que era la Paraula de Déu i existia des de l'eternitat, ha entrat en el 

temps, ha assumit la condició humana, fent-se carn en el si d'una jove donzella de 

Natzaret i naixent entre les palles d'un humil pessebre de Betlem. És el fet més gran de 

la història de la humanitat, perquè en el naixement de Jesús Déu ha parlat a l'home, li 

ha donat la seva Paraula definitiva. 

Escoltar i acollir la Paraula 

Per acollir de debò aquest fet sorprenent i inaudit, es precís canviar moltes coses en la 

nostra vida. Com veurem, el Nadal no és aquesta festa artificial i edulcorada que ens 

solen presentar els mitjans de comunicació, sinó una festa molt exigent, si ens la 

prenem seriosament. 

El primer que ens demana el Nadal és escoltar per tal de poder rebre aquesta Paraula 

que Déu ha pronunciat i així descobrir tot el que aquesta Paraula comunica a la nostra 

vida. El pròleg de l'evangeli de Joan, que hem proclamat, parla dels que acullen el 

missatge de Déu, però també diu que és possible tancar-se a la llum, no rebre a aquell 

que porta la vida a l'ésser humà. "Ha vingut a casa seva i els seus no l’han acollit". Déu 

mai s'imposa a la nostra voluntat, sinó que sempre respecta, s'insinua, s'ofereix. 

La carta als Hebreus ens diu que Déu havia parlat moltes vegades en l'antiguitat i que 

ho havia fet de moltes maneres, però que ara ens ha parlat en el seu Fill, ens ho ha dit 

tot en el seu fill estimat Jesucrist. 

Celebrar el Nadal és recuperar la capacitat d'escolta, per acollir la Paraula que Déu 

pronuncia. Es necessari estar atent a allò que Déu ens està dient perquè en aquest 

naixement ens està revelant tot l'amor que ens té i quin és el camí per trobar-lo. 

Necessitam silenci per escoltar i capacitat d'obertura per a rebre la novetat de Déu. 

El Nadal és un desafiament per part de Déu, que es presenta en pobresa i debilitat, 

perquè l’acollim sense por. Esteim disposats a acollir Déu? ¿Li deixarem ocupar el 

centre de les nostres vides? ¿Li estimarem sobre totes les coses? I, sobretot, 

¿acceptarem la humilitat de Déu? Perquè Ell no es presenta com els homes havíem 

imaginat, com un Déu de poder i força, sinó en debilitat i tendresa. ¿Acceptarem que 

Déu és així? 

Ser fill de Déu 



Hi ha un segon repte de Déu per Nadal. L'evangelista ens insisteix que aquest Infant 

que ha nascut ens ha omplert de gràcia i de veritat. A la nit de Nadal els àngels 

proclamen amb goig: "us ha nascut un Salvador, el Messies, el Senyor". L’Infant de 

Betlem és la salvació de l'home i li dóna un poder extraordinari. Deia Sant Joan que la 

Paraula de Déu, Jesús, és llum en la tenebra de la nostra vida i a qui l'acull "li dóna el 

poder de ser fill de Déu". Els antics cristians deien que si Déu s'abaixa és perquè l'home 

s'elevi, si Déu es fa home és per fer diví a l'ésser humà. 

El segon repte que Déu ens llança és acollir la seva salvació i deixar que la nostra vida 

sigui transformada per la seva gràcia, per elevar-nos a la dignitat de fills de Déu. La 

consciència de l'extraordinari gest d'amor que Déu ha fet amb l'home, porta a 

l'Església a demanar una bogeria, com hem fet en l'oració del principi de la Missa, en la 

qual hem dit: "concedeix-nos compartir la divinitat d'aquell que es va dignar participar 

de la naturalesa humana ". Hem demanat ser com Déu! 

Per Nadal Déu ens crida a desitjar ser com Ell, a participar de la seva naturalesa divina. 

És una invitació a deixar les mirades superficials, consumistes i materialistes per 

aspirar a allò que és etern i definitiu, per sospirar per aconseguir nosaltres la comunió 

plena amb Déu i viure com a fills seus. 

Germans dels homes 

El tercer desafiament de Nadal és prendre consciència que tots els homes són germans 

nostres, perquè amb l'encarnació i el naixement Déu s'ha unit a tota la humanitat. Ho 

ha fet d'una manera definitiva: Déu i l'home estan units per a tota l'eternitat. Per això 

cada ésser humà és un germà meu i l’he de tractar amb tot respecte i amor. Tant dona 

que es trobi en situació de pobresa o que estigui malalt terminal en un hospital, tant és 

que sigui un immigrant o un infant no nascut. Tots ells mereixen el meu amor i 

respecte, perquè Déu ha nascut per a tots els homes. La vida de cada ésser humà que 

ve a aquest món és única i bella i la seva dignitat és inalienable. 

Celebrar el Nadal de veritat ens demana respectar a cada ésser humà i estimar-lo com 

Déu l’ha estimat. En l'encíclica Fratelli tutti es recull aquesta preciosa reflexió: "estimar 

el més insignificant dels éssers humans com a un germà, com si no hi existís més que ell 

en el món, no és perdre el temps" (R. Voillaume, FT 193) . No hi pot haver Nadal si no 

ens sentim units a tota la humanitat i treballam per augmentar la fraternitat entre els 

homes. 

El nostre amor es dirigeix de manera preferencial als més pobres i vulnerables. En 

aquest Nadal no podem oblidar a tantes persones que estan patint les conseqüències 

econòmiques de la crisi sanitària que vivim. A través d'ells Déu ens està parlant i ens 

convida a ser solidaris, a comportar-nos com Església samaritana, disposada a posar-se 

al servei de tots. 



Conclusió 

Com hem vist, el missatge de Nadal és extraordinari, però exigent. No té res a veure 

amb el solstici d'hivern ni amb bucòlics paisatges plens de neu. Té a veure amb un Déu 

que es fa home, que pren la nostra carn i ens convida a escoltar la seva Paraula, a 

desitjar ser com Ell i a estimar sense mesura a tots els homes, com Ell ho fa. 

HOMILÍA DÍA DE NAVIDAD 

Catedral de Menorca, 25 de diciembre de 2020 

De un modo solemne el evangelista San Juan nos transmitía el mensaje central de la 

Navidad, el núcleo de lo que celebramos estos días: “la Palabra se hizo carne y acampó 

entre nosotros”. El que era la Palabra de Dios y existía desde la eternidad, ha entrado 

en el tiempo, ha asumido la condición humana, haciéndose carne en el seno de una 

joven doncella de Nazaret y naciendo entre las pajas de un humilde pesebre de Belén. 

Es el acontecimiento más grande de la historia de la humanidad, porque en el 

nacimiento de Jesús Dios habla al hombre, le ha dado su Palabra definitiva. 

Escuchar y acoger la Palabra 

Para acoger de verdad este acontecimiento sorprendente e inaudito, será preciso 

cambiar muchas cosas en nuestra vida. Como veremos, la Navidad no es esa fiesta 

artificial y edulcorada que nos suelen presentar los medios de comunicación, sino una 

fiesta muy exigente, si nos la tomamos en serio. 

Lo primero que nos pide la Navidad es escuchar para poder recibir esa Palabra que 

Dios ha pronunciado y así descubrir todo lo que esa Palabra dice a nuestra vida. El 

prólogo del evangelio de Juan, que hemos proclamado, habla de quienes acogen el 

mensaje de Dios, pero también dice que es posible cerrarse a la luz, no recibir al que es 

la vida del ser humano.  “Vino a los suyos, pero los suyos no la recibieron”. Dios nunca 

se impone a nuestra voluntad, sino que siempre respeta, se insinúa, se ofrece. 

Decía la carta a los Hebreos que Dios había hablado muchas veces en la antigüedad y 

que lo había hecho de muchas maneras, pero que ahora nos ha hablado en su Hijo, nos 

lo ha dicho todo en su hijo amado Jesucristo. 

Celebrar la Navidad es recuperar la capacidad de escucha, para acoger la Palabra que 

Dios pronuncia. Es preciso prestar atención a lo que Dios nos está diciendo porque en 

ese nacimiento nos está revelando todo el amor que nos tiene y cuál es el camino para 

encontrarle. Necesitamos silencio para escuchar y capacidad de apertura para recibir 

la novedad de Dios. 

La Navidad es un desafío por parte de Dios, que se presenta en pobreza y debilidad, 

para que le acojamos sin miedo. ¿Estamos dispuestos a acoger a Dios? ¿le dejaremos 



ocupar el centro de nuestras vidas? ¿le amaremos sobre todas las cosas? Y, sobre 

todo, ¿aceptaremos la humildad de Dios? Porque Él no se presenta como los hombres 

habíamos imaginado, como un Dios de poder y fuerza, sino en debilidad y ternura. 

¿Aceptaremos que así es Dios? 

Ser hijo de Dios 

Hay un segundo desafío de Dios en Navidad. El evangelista decía insistía que ese niño 

que ha nacido nos ha llenado de gracia y de verdad. En la nochebuena los ángeles 

proclaman con gozo: “os ha nacido un Salvador, el Mesías, el Señor”. El Niño de Belén 

es la salvación del hombre y le da un poder extraordinario. Decía San Juan que la 

Palabra de Dios, Jesús, es luz en la tiniebla de nuestra vida y a quien la acoge “le da el 

poder de ser hijo de Dios”. Los antiguos cristianos decían que si Dios se abaja es para 

que el hombre se eleve, si Dios se hace hombre es para hacer divino al ser humano. 

El segundo reto que Dios nos lanza es acoger su salvación y dejar que nuestra vida sea 

transformada por su gracia, para elevarnos a la dignidad de hijos de Dios. La conciencia 

del extraordinario gesto de amor que Dios ha hecho con el hombre, lleva a la Iglesia a 

pedir una locura, como hemos hecho en la oración del principio de la Misa, en la que 

hemos dicho: “concédenos compartir la divinidad de aquel que se dignó participar de 

la naturaleza humana”. ¡Hemos pedido ser como Dios!  

En Navidad Dios nos llama a desear ser como Él, a participar de su naturaleza divina. Es 

una invitación a dejar las miradas superficiales, consumistas y materialistas para 

aspirar a lo eterno y definitivo, para suspirar por alcanzar nosotros la comunión plena 

con Dios y vivir como hijos suyos. 

Hermanos de los hombres 

El tercer desafío de la Navidad es darnos cuenta de que todos los hombres son 

hermanos nuestros, porque con la encarnación y el nacimiento Dios se ha unido a toda 

la humanidad. Lo ha hecho de una manera definitiva: Dios y el hombre están unidos 

para toda la eternidad. Por eso cada ser humano es mi hermano, al que debo tratar 

con todo respeto y amor. Da igual que se encuentre en situación de pobreza o que 

esté enfermo terminal en un hospital, da igual que se un inmigrante o un niño no 

nacido. Todos ellos merecen mi amor y respeto, porque Dios ha nacido para todos los 

hombres. La vida de cada ser humano que viene a este mundo es única y hermosa y su 

dignidad es inalienable. 

Celebrar la Navidad en serio nos pide respetar a cada ser humano y amarle como Dios 

le ha amado. En la Encíclica Fratelli tutti se recoge esta preciosa reflexión: “amar al 

más insignificante de los seres humanos como a un hermano, como si no hubiera más 

que él en el mundo, no es perder el tiempo” (R. Voillaume, FT 193). No puede haber 



Navidad si no nos sentimos unidos a toda la humanidad y trabajamos por acrecentar la 

fraternidad entre los hombres. 

Nuestro amor se dirige de manera preferencial a los más pobres y vulnerables. En esta 

Navidad no podemos olvidar a tantas personas que están padeciendo las 

consecuencias económicas de la crisis sanitaria que vivimos. A través de ellos Dios nos 

está hablando y nos invita a ser solidarios, a comportarnos como Iglesia samaritana, 

dispuesta a ponerse al servicio de todos. 

Conclusión 

Como vemos, el mensaje de Navidad es extraordinario, pero exigente. No tiene nada 

que ver con el solsticio de invierno ni con bucólicos paisajes llenos de nieve. Tiene que 

ver con un Dios que se hace hombre, que toma nuestra carne y nos invita a escuchar 

su Palabra, a desear ser como Él y a amar sin medida a todos los hombres, como Él lo 

hace.  

 


